

基础医学

FADS1/FADS2基因多态性与冠心病发病的关联性分析

孙琳¹|廖羽¹|叶琳¹|曹洪倩¹|陈玉喜¹|秦玲²|谢林¹

1. 吉林大学公共卫生学院预防医学系|吉林 长春130021; 2. 吉林大学第一医院心血管内科|吉林 长春130031

摘要:

目的: 探讨多不饱和脂肪酸代谢限速酶基因FADS1和FADS2单核苷酸多态性与冠心病的关系, 阐明FADS1/FADS2在冠心病发生中的作用机制。方法: 在我国北方汉族人群中选择237例冠心病患者和224例健康体检者作为研究对象, 采用问卷调查表收集基本信息, 应用聚合酶链式反应-限制性片段长度多态性(PCR-RFLP)方法检测FADS1基因的rs174556位点和FADS2基因的rs174617位点, 采用遗传学软件UNPHASED 3.012和统计学软件SPSS 13.0分析2位点的联合作用及等位基因和基因型频数分布。结果: 病例组和对照组的各位点基因型频数分布均符合Hardy-Weinberg平衡定律(P>0.05)。病例组和对照组rs174556位点的等位基因和基因型频数分布差异有统计学意义, 病例组次等位基因T及基因型TT的携带者频数显著高于对照组(P=0.009,P=0.038)。rs174556-rs174617基因型系统与冠心病的发生无关联(P>0.05)。结论: 在中国北方汉族人群中FADS1基因的rs174556位点基因多态性可能与冠心病发病有关联。

关键词: 冠心病; FADS1基因; FADS2基因; 基因多态性

Association analysis between polymorphisms of FADS1/FADS2 gene and coronary heart disease

SUN Lin¹|LIAO Yu¹|YE Lin¹|CAO Hong-qian¹|CHEN Yu-xi¹|QIN Ling²|XIE Lin¹

1. Division of Preventive Medicine, School of Public Health, Jilin University, Changchun 130021, China;

2. Department of Cardiology, First Hospital, Jilin University, Changchun 130021, China

Abstract:

Objective To investigate the association between the single nucleotide polymorphisms of FADS1 and FADS2 (SNP) of polyunsaturated fatty acids metabolic rate-limiting enzymes and coronary heart disease(CHD) and to clarify the action mechanism of FADS1/FADS2 in the occurrence of CHD.Methods 237 patients diagnosed with CHD and 224 healthy controls from the Han population in Northern China were selected.Questionnaires were used to collect the basic information about individual objects.PCR-RFLP analysis was applied to detect the rs174556 SNP of FADS1 and the rs174617 SNP of FADS2.UNPHASED 3.012 and statistical software SPSS 13.0 were used to analyze the combined effect of two loci and frequency distribution of alleles and genotypes. Results The genotypic frequencies of various sites didn't deviate from Hardy-Weinberg equilibrium in both case and control groups (P>0.05).The allelic and genotypic frequency distributions of rs174556 in FADS1 gene showed significant difference between case and control groups.The frequency distributions of allele T and homozygote TT were significantly different between case and control groups (P=0.009,P=0.038).Conclusion The gene polymorphisms of rs174556 in FADS1 gene is very likely to be associated with CHD in Chinese Han population.

Keywords: coronary heart disease FADS1 gene FADS2 gene gene polymorphism

收稿日期 2011-12-28 修回日期 网络版发布日期 2012-01-28

DOI:

基金项目:

吉林省科技厅科技发展计划项目资助课题(200905184); 吉林大学“大学生创新性实验计划”项目资助课题(20101372145)

通讯作者: 谢林(Tel:0431-85619455,E-mail:xielin@jlu.edu.cn); 秦玲(Tel:0431-84808229,E-mail:qinling1958@yahoo.com.cn)

作者简介: 孙琳(1986-)|女|山东省高密市人|医学硕士|主要从事营养与代谢性疾病的研究。

扩展功能

本文信息

- ▶ Supporting info
- ▶ PDF(1520KB)
- ▶ [HTML全文]
- ▶ 参考文献[PDF]
- ▶ 参考文献

服务与反馈

- ▶ 把本文推荐给朋友
- ▶ 加入我的书架
- ▶ 加入引用管理器
- ▶ 引用本文
- ▶ Email Alert
- ▶ 文章反馈
- ▶ 浏览反馈信息

本文关键词相关文章

- ▶ 冠心病; FADS1基因; FADS2基因; 基因多态性

本文作者相关文章

PubMed

参考文献:

本刊中的类似文章

文章评论

反馈人	<input type="text"/>	邮箱地址	<input type="text"/>
反馈标题	<input type="text"/>	验证码	<input type="text"/> 5595